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El passat dilluns 11 de juny va tenir lloc l’assemblea anual de membres de la xarxa OIDP –sessió 
interna d’ara endavant– a l’Hotel Everest de la ciutat de Porto Alegre, en el marc de la XII 
Conferència internacional de l’OIDP “Democràcia a les ciutats i grans transformacions urbanes”. 
 
La sessió va començar a les 11:00 de la mà de Cezar Busatto –Secretari Municipal de Coordinació 
Política i Governança Local de la Prefeitura de Porto Alegre– que, en representació de la ciutat 
amfitriona i Presidència de la xarxa, va donar la benvinguda als membres de la xarxa i en va 
agrair la presència. Va presentar Adriana Furtado – Coordinadora de l’ObservaPoa – com a 
coordinadora de la 12a Conferència i després va subratllar l’acord a quatre mans amb 
l’Ajuntament de Barcelona en relació amb l’establiment d’una oficina regional de l’OIDP a Porto 
Alegre. 
 
Tot seguit, Carles Agustí –Comissionat de Participació Ciutadana de l’Ajuntament de Barcelona–, 
després de donar la benvinguda als/a les participants en nom de la Secretaria Tècnica de l’OIDP, 
va donar pas a una breu ronda de presentacions.   
 
Finalitzades les benvingudes i presentacions, es va disposar a abordar el tercer punt de l’ordre 
del dia: la presentació, per a la seva aprovació, de l’Informe de Gestió de la Secretaria Tècnica 
per al període abril 2011 – juny 2012. 
 
Carles Agustí va iniciar la presentació posant especial atenció en el creixement de la xarxa a 
partir de 54 noves adhesions i va destacar que l’OIDP actualment està format per 547 membres, 
dels quals 310 són governs locals i 237 universitats, centres de recerca i organitzacions del món 
associatiu. També va posar l’accent en els contactes amb Estats Units, Suècia i Kosovo que s’han 
treballat des de la Secretaria Tècnica per diversificar la composició dels membres de la xarxa i 
incrementar-ne la visibilitat internacional, posant especial atenció en Alemanya i destacant com a 
fruit principal la presència de Mandy Wagner (coordinadora del projecte de la xarxa alemanya de 
pressupost participatiu) a la reunió. A més, va informar els membres de la realització d’un fullet 
promocional i de la presència de l’OIDP a les xarxes social –Twitter en particular– com a accions 
complementàries per incrementar la visibilitat de la xarxa. 
 
D’altra banda, va informar els i les presents de la posada en marxa de la nova pàgina de l’OIDP, 
emfatitzant que es tracta d’una web que permet a la Secretaria Tècnica gestionar de manera 
autònoma i directa els continguts (sense haver de passar per un administrador extern) i que, per 
tant, potencia el dinamisme i la flexibilitat de les informacions. Va aclarir que ell només avançava 
aquest punt perquè era un element important de la gestió anual, però que l’ampliació de les 
informacions relatives a la nova pàgina web tindria lloc a posteriori en el respectiu ordre del dia. 
 
Continuant amb la presentació de l’Informe de Gestió, Carles Agustí va informar que, des de la 
Secretaria Tècnica, s’havia treballat un any més en la promoció de la Distinció Bona Pràctica en 
Participació Ciutadana i que 15 governs locals procedents d’11 països havien presentat 
candidatura en aquesta VI edició. Va emplaçar la publicació de la decisió del Jurat a la cerimònia 
de lliurament del premi prevista per a la mateixa tarda del dia 11 en el marc de la inauguració de 
la 12a Conferència. 
 
El següent punt de l’Informe de Gestió que va abordar va ser l’acord de col·laboració entre 
Ciutats i Governs Locals Units i l’Ajuntament de Barcelona per al manteniment de la Secretaria 
Tècnica OIDP. Va informar els/les presents que, després de superar el període d’incertesa sobre 
el futur de la xarxa derivat de les eleccions locals celebrades a Barcelona el maig de 2011, el nou 
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equip de govern no només havia decidit renovar el conveni per donar continuïtat a l’OIDP, sinó a 
més millorar la col·laboració amb CGLU, atesa la bona sintonia existent amb el nou Secretari 
General de l’organització (Sr. Josep Roig). D’aquesta manera, el nou consistori al capdavant de la 
Secretaria Tècnica OIDP donava compliment al mandat dels membres de la xarxa pel qual 
s’instava l’OIDP a apropar-se a CGLU. En relació amb la demanda d’alguns membres de la xarxa 
relativa a que l’OIDP i la Comissió d’Inclusió Social, Democràcia Participativa i Drets Humans de 
CGLU estrenyessin la seva col·laboració, Carles Agustí va informar que, atès que els 
representants polítics d’ambdues xarxes formen part del mateix partit polític i del mateix equip de 
govern, la interacció entre ambdues era quelcom que ja s’estava treballant internament a 
l’Ajuntament. 
 
Avançant en la presentació de l’Informe de Gestió, Carles Agustí va apuntar la situació de buit 
presidencial existent per al 2013 i va informar que des de la Secretaria Tècnica s’havia treballat 
rellançant el procés de reelecció de ciutats seu per celebrar la 13a Conferència OIDP. En aquest 
punt, va situar l’abordatge detallat d’aquesta qüestió al punt número 7 de l’ordre del dia, 
avançant que, entre els presents a la reunió, hi havia una ciutat que, en principi, volia ser 
candidata a seu de la Presidència 2013. 
 
El següent punt que va tractar va ser el del pressupost anual de la Secretaria Tècnica, posant 
atenció en el fet que no hi ha entrada de diners via quota dels membres de la xarxa i que, per 
tant, és l’Ajuntament de Barcelona el que assumeix la totalitat de despeses relatives a la 
Secretaria Tècnica de l’OIDP. També va voler reconèixer l’esforç econòmic de Porto Alegre en el 
finançament unilateral de la 12a Conferència reiterant que, a causa de les fortes restriccions 
pressupostàries, Barcelona es manté en la impossibilitat de realitzar aportacions econòmiques a 
l’esdeveniment. 
 
Per finalitzar, Carles Agustí va presentar el calendari de treball OIDP per a la resta de l’any i va 
anunciar que estava previst que l’OIDP fos present en dos esdeveniments: a) la I Trobada Ibèrica 
de Pressupostos Participatius i trobada de la Plataforma Internacional de Pressupostos 
Participatius, que tindrà lloc a Portugal els dies 16, 17 i 18 de novembre de 2012; i b) la 6a 
Cimera d’Africiutats, que tindrà lloc a Dakar del 4 al 8 de desembre de 2012 i en la qual està 
previst que l’OIDP realitzi una sessió de promoció de les seves activitats entre les autoritats locals 
africanes. Si bé aquest punt estava previst també en el punt número 8 de l’ordre del dia de la 
reunió i es va posposar per a aquest moment la seva ampliació, Carles Agustí va voler transmetre 
als socis que cada esdeveniment en el qual participa una ciutat de la xarxa és un esdeveniment 
de l’OIDP, per la qual cosa va instar els socis a informar la Secretaria Tècnica de la seva 
presència en actes d’interès per a la xarxa, perquè des de la Secretaria Tècnica es pogués 
contribuir a la seva promoció i difusió i també a incrementar la visibilitat internacional de l’OIDP. 
 
Arribats a aquest punt, Carles Agustí va donar per conclosa la presentació de l’Informe de Gestió 
i va obrir el torn de paraules. 
 
Cezar Busatto va preguntar si CGLU fa alguna aportació econòmica a la Secretaria Tècnica i 
Carles Agustí va contestar que no, si bé CGLU dóna el seu suport a l’OIDP en temes logístics i de 
cessió d’espai per a la manutenció de la Secretaria Tècnica de l’OIDP a les seves dependències. 
 
Evino, Conseller del Pressupost Participatiu de Porto Alegre, va demanar la paraula per sol·licitar 
que se li ampliés la informació sobre el motiu pel qual es va escollir Dakar com a seu de les 
oficines regionals de l’OIDP juntament amb Porto Alegre. Carles Agustí va respondre que l’elecció 
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d’ambdues oficines regionals va venir per la maduresa de les propostes presentades per 
ambdues ciutats i a iniciativa de les mateixes ciutats i que per això van tirar endavant. Va afegir 
que Barcelona no té la voluntat de ser l’oficina OIDP de tota Europa i que en el moment que hi 
hagi una iniciativa i una proposta madura d’alguna ciutat del nord d’Europa per acollir una seu 
regional de l’OIDP serà molt benvinguda. No obstant això, va aclarir que els àmbits regionals de 
les diferents oficines no estan definits i que han de ser els membres de la xarxa qui els 
decideixin. 
 
Luc Doray, Secretari General de l’Oficina de Consulta Pública de Montreal, va voler agrair el 
treball ben fet per part de Barcelona al llarg dels anys. Va apuntar que el fet que hi hagi dues 
oficines regionals es pot llegir com una cosa positiva, però que el camí no es pot aturar aquí i, 
per aquest motiu, va suggerir la possibilitat d’explorar, juntament amb l’Alcalde de Montreal, la 
implantació d’una oficina regional a Canadà que pugui servir com a via d’entrada als Estats Units, 
on hi ha algunes experiències de democràcia participativa força interessants. 
 
Cristina Bloj, investigadora a la Universitat de Rosario, va destacar la idoneïtat d’enfortir el vincle 
entre l’OIDP i el món acadèmic per l’important rol que poden jugar les universitats a l’hora de 
sistematitzar els processos i les experiències de democràcia participativa. 
 
Bachir Kanouté, Coordinador d’ENDA-ECOPOP, va agrair a la Secretaria Tècnica i a l’organització 
de la 12a Conferència la realització de la trobada. Va explicar als/a les presents que en el mes 
d’abril s’havia realitzat una activitat de sensibilització sobre els processos de pressupost 
participatiu, juntament amb CGLU Àfrica i UN-Habitat en diferents països africans i que arran 
d’aquesta activitat de divulgació, moltes ciutats africanes havien sol·licitat a l’organització més 
sessions informatives sobre això. D’altra banda, per complementar les informacions que Carles 
Agustí havia proporcionat, va informar els membres OIDP que durant la cimera d’Africités a 
Dakar el mes de desembre de 2012 tindrà lloc un panel sobre pressupostos participatius i que 
aquesta sessió s’està treballant juntament amb l’OIDP i CGLU Àfrica. Finalment, va afegir que 
està previst realitzar una sessió de llançament de l’Observatori de la Democràcia Participativa a 
l’Àfrica. 
 
Claudio Sule, Secretari Executiu de l’Asociación de Ciudades Ciudad Sur, va voler reprendre la 
qüestió que l’OIDP enforteixi els seus vincles amb el món acadèmic i va instar els/les presents a 
conversar àmpliament sobre aquest tema en el punt número 9 de l’ordre del dia. 
 
Julio Higuera, Director Executiu de la Corporación Concertemos, va manifestar el seu 
descontentament pel fer que les invitacions que ell havia sol·licitat a l’organització de la 
Conferència –perquè una delegació d’alcaldes colombians pogués assistir-hi i d’aquesta manera 
ampliar el marc d’acció de l’OIDP– no van arribar. 
 
Daniely Votto, Directora de Relacions Internacionals de la Prefeitura de Porto Alegre, va aclarir a 
Julio Higuera que li constava que les invitacions van ser degudament enviades per correu 
electrònic i per correu postal, però que es revisaria amb especial atenció, atès que això no podia 
passar. Es va disculpar per si no era el cas i la gestió no s’havia realitzat correctament. Per part 
seva, Julio Higuera va acceptar les disculpes i va reiterar la disponibilitat del Vicepresident de la 
República de Colòmbia (fundador de la Corporación Concertemos) per treballar amb l’OIDP. 
 
Claudio Sule va lamentar la situació esdevinguda amb la delegació d’alcaldes colombians, perquè 
a Colòmbia en aquests moments s’estan desenvolupant moltes experiències destacables en les 
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quals la planificació estratègica s’incorpora al pressupost participatiu i això resulta de gran interès 
per la innovació que representa. 
 
Cezar Busatto va voler remarcar la importància que representants ciutadans de la ciutat de Porto 
Alegre (consellers de pressupost participatiu, representants del consell municipal de polítiques 
públiques, etc.) fossin presents a la reunió. Va afegir que l’OIDP no és només un observatori de 
pressupostos participatius, sinó que observa i analitza els processos de democràcia participativa 
en general. Va afirmar que si bé el pressupost participatiu és l’expressió més llunyana de la 
democràcia participativa, la planificació participativa també ha de ser tinguda en compte. Va 
informar els membres de l’OIDP que el Pla Director de Porto Alegre és una experiència 
participativa, tot i que va admetre una fràgil articulació entre el procés del pressupost participatiu 
i la planificació en el cas de la seva ciutat, per la qual cosa va llançar als/a les presents la 
pregunta de com enfortir aquestes relacions.  
 
Busatto també va apuntar la qüestió dels Observatoris Locals de Democràcia Participativa (OLDP 
a partir d’ara) i va deixar clar que, des del seu punt de vista, l’OIDP és una xarxa d’anàlisi, una 
xarxa d’observació i, per tant, una xarxa d’OLDP. Tot seguit, va preguntar a la Secretaria si anava 
en la mateixa direcció. 
 
D’altra banda, va prosseguir la seva intervenció lamentant la poca presència de ciutats asiàtiques 
i nord-americanes a la xarxa, i va instar els membres de la xarxa a treballar per donar la volta a 
aquesta situació ja que, va assegurar, l’OIDP no es pot acontentar amb quedar-se on és. 
 
Finalment, va concloure destacant les fantàstiques notícies procedents de Dakar de la mà de 
Bachir Kanouté. 
 
Carles Agustí, segons les diferents preguntes i reflexions de Cezar Busatto, va mostrar el seu 
acord en relació amb la confusió de reduir la democràcia participativa al pressupost participatiu i 
va posar com a exemple la ciutat de Barcelona, adduint que la participació ocupa una esfera de 
primer ordre i, no obstant això, fins ara no ha tingut cap procés de pressupost participatiu (tot i 
que aquest procés s’iniciarà el 2013). També va mostrar la seva total sintonia amb Cezar Busatto 
en relació amb la necessitat d’expandir l’OIDP (Xina, Índia, Estats Units, ...), però va aclarir que 
aquest esforç no pot venir únicament i exclusivament de la Secretaria Tècnica –atès que la seva 
estructura està limitada a una sola persona–, sinó que s’ha d’assumir com un compromís 
compartit entre tots els socis de la xarxa. Valent-se de les paraules “l’OIDP som tots”, va voler 
manifestar com podria resultar de profitós per al creixement de la xarxa que quan una ciutat 
participi en una activitat divulgui també l’OIDP donant-lo a conèixer a nous territoris. 
 
Djamel Sandid, Responsable de Relacions Internacionals de la Mairie de Nanterre, va apuntar el 
seu desig d’abordar detalladament el tema dels OLDP i va reservar la seva intervenció en aquest 
punt per a més endavant, seguint l’ordre del dia previst. En segon lloc, va llançar una reflexió 
sobre la composició de la mesa i sobre l’absència de càrrecs electes a la mateixa. Segons el seu 
punt de vista, l’OIDP hauria de ser també un espai de debat polític i no només d’intercanvi de 
coneixement. No sent ell un càrrec electe, va disculpar la delegació francesa deixant clar que la 
seva absència a la reunió no es devia a manca d’interès envers l’OIDP, sinó a la celebració de les 
eleccions de la cambra dels diputats que s’havien celebrat just la nit anterior. 
 
Carles Agustí, en resposta a les paraules de Djamel Sandid, va aclarir que a la mesa sí que hi 
havia alguns càrrecs electes, tot i que va admetre que el gruix de la composició acostuma a ser 
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de perfil tècnic. Va apuntar l’expansió internacional de l’OIDP com a factor generador d’aquest 
increment de la presència de càrrecs electes. 
 
Nuno Piteira Lopes, Regidor responsable del Pressupost Participatiu i Finances a la Cambra 
Municipal de Cascais, va prendre la paraula per manifestar que és molt important que els/les 
polítics/polítiques creïn i mostrin el seu suport als processos participatius. Va explicar que a 
Portugal l’abstenció és del 50% i que la ciutadania està cansada i no creu en participar a través 
del seu vot un cop cada quatre anys. Per aquest motiu, va explicar que des de Cascais es treballa 
per incrementar la implicació dels polítics i els tècnics a la ciutat, ja que això beneficia 
enormement l’increment de la participació ciutadana. 
 
Nelson Dias, President de l’Asociación In-loco i assessor de diversos processos participatius a 
Portugal, va felicitar l’OIDP pel seu nou impuls i també la Prefeitura de Porto Alegre per 
l’organització de la Conferència. Dit això, va abordar dues qüestions: en primer lloc, va fer 
referència al fet que els membres de l’OIDP no paguen quotes per formar part de la xarxa i va 
posar sobre la taula la possibilitat de correspondre a això des de la filiació, col·locant el logo 
de l’OIDP a cadascuna de les webs de les institucions i organitzacions que formen la 
xarxa per contribuir a la seva promoció.  En segon lloc, va proposar que el suport de l’OIDP 
als processos participatius a l’Àfrica i la promoció de la xarxa no es circumscrigui exclusivament 
als països francòfons, sinó que també arribi als lusòfons, ja que per abordar tota la realitat 
africana, seria important també tenir oficines regionals a la part lusòfona d’Àfrica. 
 
Finalitzada aquesta intervenció, Carles Agustí es va disposar a tancar el punt relatiu a la 
presentació de l’Informe de Gestió de la Secretaria Tècnica per avançar en l’ordre del dia de la 
reunió. A tall de conclusió, va subratllar el seu total acord amb Nuno Piteira sobre la necessitat 
d’avançar cap a la democràcia participativa per superar la situació de crisi política i econòmica 
actual. També va mostrar el seu total suport a la idea de Nelson Dias i va proposar assumir-la en 
l’acta com a acord de la reunió. Dit això i al no haver-hi veus discordants, l’Informe de Gestió 
de la Secretaria Tècnica va quedar aprovat per unanimitat. 
 
Així doncs, Carles Agustí va donar pas al quart punt de l’ordre del dia: el Pla de Treball OIDP 
2012. Va estacar que durant el 2012 s’ha treballat de manera molt especial per incrementar la 
visibilitat de la xarxa i, per aquest motiu, la Secretaria Tècnica ha participat en vàries 
conferències i seminaris internacionals i ha posat en marxa una nova web, ha obert perfils en 
xarxes socials com Twitter i ha elaborat un fullet divulgatiu. En relació amb la millora dels 
mecanismes d’intercanvi d’experiències i coneixements, va posar l’accent en els grups de treball. 
Va afegir que el seu èxit es plasmaria després de la conferència en la celebració del Democracine 
i que la seva realització crea un precedent important, atès que evidencia que els grups de treball 
s’han de recuperar perquè l’OIDP aporti valor afegit en l’àrea de la democràcia participativa. En 
aquest sentit, va avançar que posteriorment llançaria una proposta concreta sobre aquesta 
qüestió. 
 
Va abordar també el tema de la cerca de finançament extern i va explicar que des de la 
Secretaria Tècnica s’havia estat donant seguiment a les diferents convocatòries promogudes des 
de la Comissió Europea. En aquest moment, va posar sobre la taula el tema del pagament de 
quotes per part dels membres de la xarxa i va plantejar la possibilitat que aquestes fossin 
voluntàries i menors, atès que l’OIDP no és una organització d’estructura, sinó d’intercanvi de 
coneixement i, per tant, l’estructura a mantenir és mínima. Va comentar que aquest plantejament 
permetria millorar col·lectivament la qualitat de la xarxa i va posar com a exemple la sorpresa 
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dels responsables de Berlin-Lichtenberg en saber que una xarxa internacional com l’OIDP és viva 
malgrat que els seus membres no assumeixin cap compromís financer. Per finalitzar aquest punt, 
Carles Agustí va voler deixar clar, no obstant, que les seves paraules s’havien de prendre a tall de 
reflexió i no de proposta formal de la Secretaria. Dit això, va obrir el torn de paraules. 
 
Cezar Busatto va iniciar la seva intervenció amb un suggeriment cap als membres de l’OIDP 
proposant que, atès que la xarxa és una xarxa d’intercanvi, col·laboració, compromís, etc., podia 
tenir sentit implementar un sistema de crowdfunding o microfinançament per resoldre la situació. 
Busatto va advocar pel microfinançament com un bon inici per donar sentit a la idea de xarxa i 
de col·laboració, ja que fins ara, el pes econòmic de la xarxa s’assenta només a la ciutat que 
celebra la conferència i a la Secretaria Tècnica. Va proposar posar un enllaç a una de les 
plataformes de microfinançament existents a la web OIDP. A més d’això, va comentar que 
diferents representants d’Albània serien presents a la reunió i que podria ser una bona ocasió per 
captar nous membres. 
 
Carles Agustí va prendre nota de la presència de representants de les ciutats albaneses per al 
seu contacte a través de la coordinadora de la Secretaria Tècnica de l’OIDP, Laia Vilademunt. 
D’altra banda, va manifestar el seu total acord amb la implementació d’un sistema de 
microfinançament pel rerefons de voluntarietat i compromís que implica i va proposar que es 
prengués la iniciativa com a acord de la reunió, en cas que no hi hagués cap membre en contra. 
Atès que cap membre no es va oposar a l’aplicació d’una plataforma de crowdfunding 
com a sistema de finançament de la xarxa, es va acordar treballar en aquesta direcció 
des de la Secretaria Tècnica. 
 
Tot seguit, es va obrir el torn de paraules. 
 
Claudio Sule, en relació amb  el finançament de la xarxa, va informar els/les presents que des de 
Ciudad Sur s’està començant a dur a terme un projecte per a l’Elaboració del Pla Estratègic 
Participatiu de Desenvolupament Integral de Ciudad Sur. Va explicar que aquest projecte rep 
finançament de Cities Alliance i el Banc Mundial a través de la Comissió de Planificació Estratègica 
de CGLU i va plantejar la possibilitat de finançar una part de l’OIDP a canvi d’observar sobre el 
desenvolupament del procés, atès que en el marc del pressupost total del projecte hi ha un 
percentatge alliberat que es podria destinar al monitoratge. 
 
Nelson Dias va proposar georeferenciar la informació de la xarxa a partir d’un mapa de les ciutats 
que formen l’OIDP i a la qual cosa la Secretaria Tècnica va contestar que s’estudiarien les 
diferents possibilitats i costos amb l’empresa creadora del nou lloc web OIDP.  
 
Alice Auradou, Coordinadora de Projecte de la Fundación Solidaridad, va preguntar a la Secretaria 
Tècnica per què no s’havia plantejat Facebook com una de les xarxes socials a través de les quals 
incrementar la visibilitat de la xarxa. Carles Agustí li va respondre que la Secretaria Tècnica 
disposa també d’un perfil a Facebook a més del de Twitter però que, en ser previ, no s’havia 
destacat per no ser una novetat. 
 
Claudio Sule va preguntar a la Secretaria si se seguien realitzant també butlletins electrònics per 
complementar les informacions proporcionades a les xarxes socials i se li va contestar 
afirmativament. 
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A continuació, Carles Agustí va finalitzar a les 13:00 la primera part de la reunió i va convidar els 
membres de l’OIDP a traslladar-se al restaurant de l’hotel per menjar amb el Prefeito de Porto 
Alegre, José Fortunati. 
 
Carles Agustí va donar continuïtat a la reunió a les 14:15 des del punt número 5 de l’ordre del dia 
relatiu a la presentació de la nova pàgina web donant pas a Laia Vilademunt, Coordinadora de la 
Secretaria Tècnica, per a una explicació detallada. 
 
Laia Vilademunt va explicar als membres de la xarxa que, tal i com s’havia avançat pel matí, la 
principal novetat de la web OIDP era que s’havia buscat assegurar-la en un sistema de gestió de 
continguts (TYPO3) que proporcionés al personal de la Secretaria l’autonomia necessària per 
gestionar-ne directament els continguts i les informacions. Això significava que la nova web 
guanyava en dinamisme i en agilitat i que es satisfeia una demanda històrica per part dels socis 
de la xarxa per la qual la informació de la web havia d’estar constantment actualitzada i ser reflex 
de l’aquí i l’ara. Al mateix temps, guanyava en flexibilitat, atès que permetia crear i eliminar 
seccions en funció dels projectes que s’estiguessin duent a terme en cada moment. 
 
Tot i que l’OIDP es va concebre com una xarxa basada en la producció de coneixement i 
l’intercanvi, el rerefons de la nova web no podia ser cap altre que la producció col·lectiva de 
coneixement per assolir la innovació. Així doncs, Laia Vilademunt també va subratllar que la nova 
web apostava per donar visibilitat a tots els membres de la xarxa i que, amb aquesta finalitat, 
incorporava no només una sèrie d’aplicacions fàcilment manejables perquè els mateixos membres 
poguessin pujar-hi notícies, esdeveniments i producció de coneixement en general (qualsevol 
tipus de documents –guies metodològiques, reglaments de participació, estudis de cas, etc. – en 
diferents formats: Word, PDF, vídeos, ...), sinó també altres mecanismes perquè es publiqués a 
la pàgina principal quan un dels membres de la xarxa aportava contingut o actualitzava contingut 
ja existent, com una forma de donar reconeixement a l’organització o ciutat en qüestió. Un altre 
element destacable del nou lloc web era la incorporació d’un cercador de continguts que 
permetés definir diferents criteris per acotar la cerca al màxim. 
 
Un cop traçades les grans línies de la nova web, Laia Vilademunt va explicar i mostrar 
detalladament cadascuna de les seccions als/a les presents (tant la part visible com la intranet). 
 
Un cop finalitzada la presentació, es va obrir el torn de preguntes. Cezar Busatto va preguntar si 
hi havia una base de dades amb els membres de la xarxa a la part visible i si existia, per a 
cadascun d’ells, un enllaç a la pàgina web de la seva organització/institució. La resposta de la 
Secretaria Tècnica va ser afirmativa. 
 
A falta d’altres intervencions en aquest punt, es va prosseguir amb el punt número 6: 
Observatoris Locals de Democràcia Participativa. Assumida la idoneïtat de recuperar el projecte 
dels OLDP durant la reunió del 23 de novembre de 2011, Carles Agustí va plantejar als presents 
la necessitat de redefinir què és un observatori i quin paper hauria de jugar l’OIDP sobre això 
(L’OIDP hauria de ser una xarxa d’OLDP? O hauria d’anar més enllà i no ser reduïda a això? ...). 
Amb la finalitat de donar resposta a aquests interrogants, va proposar formalment com a 
Secretaria Tècnica llançar un grup de treball per reflexionar sobre aquesta qüestió. 
Addicionalment, va proposar que la Secretaria iniciés un mapa de situació a tall de punt de 
partida de la reflexió del grup de treball. 
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Un cop obert el torn de paraules, Claudio Sule va comentar que era important no perdre de vista 
que el projecte OLDP va tenir el seu origen en l’OIDP, és a dir, que l’OIDP existia prèviament als 
OLDP, per la qual cosa va manifestar que, des del seu punt de vista, l’OIDP no hauria de ser un 
observatori d’observatoris. Dit això, va afegir que considerava com una cosa molt positiva que les 
ciutats observessin el què passa en els seus territoris, però que per a això no calia la creació 
d’una estructura específica, sinó que el simple compromís de sistematitzar la informació havia de 
ser condició suficient per considerar un OLDP. 
 
Carles Agustí li va respondre que concordava amb els mínims que havia esmentat; que no podia 
ser obligatori tenir un OLDP per pertànyer a l’OIDP i que donar inici a un OLDP no podia significar 
posar en marxa una estructura específica. 
 
Adriana Furtado, Coordinadora de l’ObservaPoa, va iniciar la seva intervenció informant els 
membres dels seus sis anys treballant en l’ObservaPoa i que aquest observatori és fruit del 
projecte dels OLDP. També va comentar que és molt important per millorar la qualitat de la 
democràcia que la ciutat tingui un espai per pensar i reflexionar sobre els seus processos 
participatius i va afegir que dels 9 OLDP que va promoure el projecte, actualment només dos 
estan en funcionament (La Paz i Porto Alegre) i que això demostra com és d’important per a la 
seva consolidació i continuïtat en el temps que la ciutat que promou un OLDP prevegi una 
estructura per al seu manteniment. 
 
Va recalcar la importància de posar sobre la taula les fortaleses i les debilitats dels OLDP i va 
posar l’experiència de l’ObservaPoa a disposició de qui ho desitgés per contribuir a implementar 
un OLDP. També va informar els presents que l’últim dia de la conferència es desenvoluparia una 
sessió per reflexionar sobre la implantació i els resultats dels OLDP en diferents contextos i els va 
convidar a assistir-hi. 
 
A continuació, Cezar Busatto va prendre la paraula. Va remarcar la idea que la reflexió i la 
producció de coneixement contribueixen a qualificar la democràcia participativa i va instar la 
Secretaria Tècnica a estimular que tots els membres de la xarxa posessin en marxa aquest tipus 
d’iniciatives i que aquesta línia de treball s’assumís com una de les polítiques importants de 
l’OIDP. Al seu torn, va proposar a la Secretaria Tècnica que proporcionés assistència tècnica a 
qualsevol organització que volgués posar en marxa un OLDP. Finalment, va proposar que es 
recuperés un espai per als OLDP en totes les conferències de l’OIDP, línia de treball que ja 
s’havia implementat anteriorment durant el desenvolupament del projecte URB-AL. 
 
Carles Agustí va expressar el seu total acord amb Cezar Busatto sobre això i va manifestar la 
necessitat de tornar als orígens del projecte per actualitzar els seus paràmetres, ja que 
possiblement amb el pas dels anys s’havia perdut de vista l’inici de l’OIDP i, per tant, el seu punt 
de referència. Va asseverar davant dels membres que la Secretaria Tècnica assumia el repte 
de liderar el grup de treball per reflexionar sobre la redefinició del projecte d’OLDP. 
 
Djamel Sandid va plantejar a la sala que els observatoris de les ciutats que no els han 
institucionalitzat avancen gràcies a la ciutadania i gràcies a les organitzacions que els impulsen, i 
Carles Agustí va recalcar que, per exemple, una universitat per ella mateixa ja hauria de ser 
considerada un observatori. 
 
Luc Doray va apuntar que un OLDP no hauria de ser entès com un objectiu, sinó com una eina 
per aconseguir un objectiu. Tenint en compte aquesta perspectiva, doncs, va opinar que no seria 
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beneficiós establir uns criteris concrets per determinar què és un observatori i què no, ja que és 
important tenir en compte l’heterogeneïtat i la diversitat d’actors que formen l’OIDP. 
 
Cristina Bloj va advocar per la necessitat d’ampliar la perspectiva de gestió dels OLDP cap a una 
en què convergeixin les diferents mirades dels diferents sectors que participen en la construcció 
de la informació; en resum, construir un espai en el qual conflueixin i s’interpel·lin diferents 
perspectives de la realitat social. Segons Cristina Bloj, seria important reflexionar sobre com fer-
ho per articular els diferents actors en el marc dels mateixos objectius. 
 
Julio Higuera va posar sobre la taula algunes dificultats per a la implementació d’un OLDP. En 
primer lloc, va compartir amb els/les presents la idea que la democràcia participativa és molt 
vulnerable i dependent de la conjuntura política del moment, per la qual cosa esdevé complicat 
donar-li continuïtat en el temps. En segon lloc, va aixecar la qüestió del finançament dels OLDP i 
va emplaçar la Secretaria Tècnica a impulsar convenis de col·laboració amb les universitats com a 
via per donar-los continuïtat en el temps.  
 
Alice Auradou va manifestar la seva disponibilitat i la de la Fundación Solidaridad per formar part 
del grup de treball que la Secretaria Tècnica tenia encomanat promoure. També va comentar 
que, si bé és cert que la Comissió Europea ja no impulsa aquest tipus d’iniciatives, sí es poden 
buscar vies de finançament a través de les convocatòries per a ens locals. 
 
Katia Lima, Coordinadora de la Xarxa Brasilera de Pressupostos Participatius, va apuntar la 
importància de crear aquest grup de treball i la necessitat de pensar en les condiciones per crear 
OLDP. També va indicar la importància de pensar en la possibilitat d’impulsar observatoris 
metropolitans, vista la tendència actual de la urbanització de la població. 
 
A més d’Alice Auradou, Claudio Sule, Nelson Dias, Julio Higuera, Cristina Bloj, Marisa 
Palazzo, Bachir Kanouté, Katia Lima, Geraldo Afonso Herzog i Adriana Furtado (en 
total 10 organitzacions i governs locals) van manifestar el seu interès en formar part 
del grup de treball que va quedar constituït des d’aquell moment. 
 
Amb aquest acord, Carles Agustí va passar al següent punt de l’ordre del dia: la Conferència 
OIDP del 2013. 
 
En primer lloc, va llegir la carta que Paulo Quaresma (President de la Junta de Freguesia de 
Carnide, Lisboa) havia adreçat als socis de l’OIDP a petició de la Secretaria Tècnica –i que 
prèviament a la reunió s’havia fet extensiva a tots els membres de la xarxa per correu electrònic. 
En aquesta carta, Paulo Quaresma explicava que malgrat haver-se oficialitzat i aprovat la seva 
candidatura per ser seu de la Conferència 2013, Carnide no podia assumir l’organització de 
l’esdeveniment a causa de raons econòmiques i, per aquest motiu, la Junta de Freguesia es veia 
obligada a renunciar a presidir la xarxa el 2013. 
 
Va explicar als/a les presents que atesa la inusualitat de la situació (que no està prevista en cap 
reglament de funcionament), la Secretaria Tècnica va optar per llançar de nou la convocatòria 
per calibrar l’interès d’alguna altra ciutat a assumir la Presidència de l’OIDP. També va explicar 
que com a reacció a aquesta crida, la Cambra Municipal de Cascais havia manifestat cert interès i 
des de la Secretaria s’havia estat treballant proporcionant-los assessorament i informació 
necessària sobre costos, logística, etc., durant els dies previs a la sessió interna. 
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Així doncs, calibrada la situació per part de la Cambra Municipal de Cascais, Carles Agustí es va 
complaure d’anunciar la presentació formal d’una candidatura oficial per part d’aquesta i va 
manifestar la seva satisfacció sobre això, felicitant Cascais per la seva valentia i proactivitat, 
tenint en compte el poc marge de temps que hi ha hagut per conduir la situació. Un cop aclarit 
aquest punt, va donar pas a Nuno Piteira Lopes que es va disposar a presentar la candidatura de 
Cascais. 
 
Nuno Piteira va començar la seva intervenció presentant la Vila de Cascais als/a les assistents. Va 
destacar que és la cinquena autarquia de Portugal en població i la tercera en solvència 
econòmica. Va fer referència també al caràcter turístic de la ciutat (és un municipi costaner) i a la 
preocupació de les seves autoritats locals per un adequat desenvolupament del territori. Va afegir 
que Cascais és una ciutat habituada a realitzar grans esdeveniments internacionals i va posar de 
relleu al seu torn el caràcter competent, creatiu, capaç, creïble, valent i solidari de Cascais. 
 
Va afegir que les dates per a la seva celebració encara no estaven fixades, però que 
probablement seria a finals del mes de juny. Sobre el tema central de la conferència, va insinuar 
que probablement seria sobre la sostenibilitat i l’agenda 21 per la seva actualitat, així com per ser 
una de les principals línies de treball de Cascais. 
 
Dit això, Nuno Piteira va manifestar, en nom del President de la Cambra Municipal de 
Cascais (Sr. Carlos Carreiras), l’interès i la disponibilitat de Cascais per celebrar la 
13a Conferència de l’OIDP posant la seva candidatura a disposició dels membres de la 
reunió, que van aprovar la proposta per unanimitat. 
 
Tot seguit, Carles Agustí va passar molt ràpidament a la presentació del calendari OIDP per al 
2013, que ja s’havia anunciat prèviament durant la presentació de l’Informe de Gestió de la 
Secretaria Tècnica. Després va obrir de nou el torn de paraules. 
 
Deise Martins, Responsable de Relacions Internacionals de la Prefeitura de Canoas, va voler 
manifestar, en nom del Prefeito Jairo Jorge, l’interès i la voluntat de presentar la ciutat de 
Canoas com a precandidata a rebre la presidència OIDP i celebrar la 14a Conferència 
de 2014. 
 
També va posar en coneixement dels membres OIDP que el III Fòrum d’Autoritats Locals de 
Perifèria (FALP) se celebrarà a Canoas de l’11 al 13 de juny de 2013 i els va fer extensiva la 
invitació de l’organització. En relació amb la celebració de la 13a Conferència a Cascais, va instar 
l’organització a buscar unes dates compatibles amb la celebració del III FALP amb la finalitat que 
els esdeveniments no es fessin competència i indicant la pràctica impossibilitat de canviar les 
dates del FALP per estar aprovades amb una anterioritat d’un any. 
 
Djamel Sandid va prendre la paraula per insistir en la necessitat que Cascais definís les dates de 
la conferència al més aviat possible. 
 
Carles Agustí, a tall de conclusió, va voler deixar constància en l’acta de la precandidatura de 
Canoas i la disposició de la Secretaria Tècnica per treballar en el tema de les dates de la 13a 
Conferència, juntament amb la Cambra Municipal de Cascais. 
 
Geraldo Afonso Herzog, Secretari Adjunt de Planificació i Gestió de la Prefeitura de 
Belo Horizonte, va manifestar, en nom del seu Prefeito (Sr. Macio Lacerda), l’interès i 
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la voluntat de Belo Horizonte per col·locar-se com a precandidata a rebre la 
Presidència de l’OIDP i celebrar la conferència del 2014. 
 
Marisa Palazzo, Directora General Centro Municipal Distrito Oeste de la Intendencia 
de Rosario, també va proposar, en nom de la seva Intendenta (Sra. Mónica Fein), la 
voluntat de la ciutat de Rosario a ser precandidata per ser la seu de la Presidència el 
2014. 
 
Segons aquestes intervencions, Carles Agustí va manifestar la satisfacció de la Secretaria Tècnica 
pels diversos anunciants de precandidatures a rebre la Conferència el 2014 i va destacar que 
aquesta salutació no era sinó un signe de vitalitat de la xarxa. 
 
En resposta a la petició de Deise Martins, Nuno Piteira va llançar una nova proposta a Canoas per 
celebrar la conferència com a molt tard la primera setmana de juliol. Per part seva, Deise Martins 
li va proposar la possibilitat de dialogar per establir com a mínim un mes o dos entre la celebració 
dels dos esdeveniments i va col·locar el FALP a disposició de l’OIDP per celebrar en el seu marc 
algun acte preparatori de la 13a Conferència. 
 
A continuació, Carles Agustí va reprendre la paraula per donar pas a l’últim ordre del dia: un torn 
obert de paraules en el qual Mandy Wagner, Coordinadora del Projecte de Pressupost Participatiu 
a Engagement Global GmbH, i Claudio Sule havien sol·licitat prèviament a la reunió prendre la 
paraula, però en el qual, òbviament, s’esperaven moltes intervencions més. 
 
Mandy Wagner, fent ús de la paraula, va començar a explicar el seu projecte i la seva 
organització. Va explicar als/a les presents que ella treballa per a una agència estatal que depèn 
principalment del Ministeri de l’Interior d’Alemanya i que té l’objectiu de promoure el 
desenvolupament a nivell mundial. Va afegir que dins d’aquesta xarxa, que té 10 anys de vida, 
ella s’encarrega d’oferir suport a les xarxes, entre elles la xarxa alemanya de pressupost 
participatiu. Atès que una de les prioritats de l’agència és l’intercanvi de coneixement a nivell 
mundial, Mandy Wagner va manifestar l’interès d’Engagement Global d’unir-se a l’OIDP. 
 
Finalitzada la intervenció de Mandy Wagner, Claudio Sule va donar inici al primer punt de la seva, 
manifestant el seu desig d’introduir una nova dinàmica en les conferències de l’OIDP per la qual, 
a més de celebrar una sessió interna al principi, hi tingués lloc una altra al final per poder dur a 
terme intercanvis metodològics sobre el desenvolupament de l’esdeveniment. Segons Claudio 
Sule, aquestes reunions permetrien que una conferència millorés respecte de l’anterior a partir de 
la seva experiència. 
 
En segon lloc, va expressar la seva preocupació pel fet que l’OIDP depengui massa de la voluntat 
política i va advocar perquè es treballi per incloure cada cop més la comunitat en la planificació 
dels processos participatius municipals, com es demana des d’organismes internacionals com el 
Banc Mundial. També va advocar per donar més protagonisme a les universitats, com a actors 
que permeten donar continuïtat als processos malgrat els canvis polítics. 
 
Per acabar, va preguntar si OIDP i CGLU havien organitzat alguna sessió per a l’esdeveniment 
Rio+20. Nelson Dias el va informar que diferents membres de l’OIDP van respondre a la crida de 
propostes de Rio+20 proposant una sessió per avaluar les experiències de democràcia 
participativa al llarg dels seus 23 anys de vida i que hi participarien Belo Horizonte, Porto Alegre, 
Cascais i Canoas, entre altres institucions. Va informar que la resposta de l’organització havia 
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arribat molt tard i només recentment se’ls havia comunicat que seria el dia 18 o 19 de juny. En 
relació amb CGLU, Deise Martins va informar que CGLU havia convocat per al 18 de juny una 
reunió sobre el paper dels governs locals en relació amb la sostenibilitat. 
 
Per part seva, Carles Agustí va respondre que la reunió al final de la conferència constaria en 
l’acta com a idea, però que era difícil dur-la a terme per raons logístiques, tret que tingués un 
caràcter més informal; pel que fa a la segona reflexió, va comentar que les polítiques de 
participació en l’àmbit local estan avançant, si bé és cert que la part tècnica acostuma a anar per 
davant de la política; finalment, en relació amb el tema de Rio+20, li va explicar que l’OIDP, en 
ser una xarxa d’intercanvi, no desenvolupa un rol de contribuir a generar/influir en el discurs 
polític (advocacy), però que això no significava que els membres OIDP no participessin en 
aquests esdeveniments a títol individual. 
 
Leo Burd, investigador en el MIT Center for Civic Media, va emplaçar l’OIDP a treballar per 
promoure la inclusió social a partir de les noves tecnologies, en particular amb nois/noies i joves. 
 
Adriana Furtado va voler posar de manifest que, des del seu punt de vista, els processos 
participatius no estan en crisi, sinó que amb el temps van apareixent nous tipus de participació i 
que per això els processos han de tenir la capacitat de saber renovar-se ells mateixos. Va 
anunciar també que la Declaració Final (o carta de recomanacions) resultant de la 12a 
Conferència es treballaria a partir de la col·laboració de tot l’equip de l’ObservaPoa per 
sistematitzar els continguts de les diferents sessions de treball i va emplaçar tots els membres de 
l’OIDP presents a la conferència a una reunió de validació de la declaració final el dimecres a la 
tarda. Adriana Furtado va informar també els presents que la reunió havia estat íntegrament 
gravada i que es posaria la gravació a la pàgina web a disposició de tothom. 
 
A tall de conclusió de la reunió, al voltant de les 16:30, Carles Agustí va donar per tancada la 
sessió interna de membres, donant les gràcies a tots els/a totes les presents per participar tan 
activament i felicitant-los pel nombre d’acords assolits i d’idees aportades. 
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LLISTAT DE PARTICIPANTS: 
 

Geraldo Afonso Herzog Secretari Adjunt de Planificació i Gestió Ajuntament de Belo Horizonte 
Claudinéia Jacinto Analista de Polítiques Públiques i 

Assessora 
Ajuntament de Belo Horizonte 

Djamel Sandid Responsable de Relacions Internacionals Ajuntament de Nanterre
Deise Martins Responsable de Relacions Internacionals Ajuntament de Canoas 
Nuno Piteira Lopes Regidor de Finances i Pressupost 

Participatiu 
Ajuntament de Cascais 

Paula Cabral Coordinadora Agenda 21 Ajuntament de Cascais 
Nelson Dias President Asociación In-Loco 
Claudio Sule Secretari Executiu Ciudad Sur 
Giovanni Allegretti Investigador sènior Centre d’Estudis Socials de la 
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